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ovestea cu Mutu tinde sã devinã mai mult decât o
telenovelã. Toatã lumea, din toate mediile, vorbeºte
de Mutu. Unii vomitã de dezgust. Alþii storc lacrimi de

compãtimire. În patria gentlemenilor, care este Anglia,
subiectul are proporþii naþionale. Personalitãþi marcante ale
clasei polit ice ºi sportului englez s-au dezbinat în tabere
pro º i  contra fotbal is tu lu i  dat  afarã de la Chelsea º i
s u s p e n d a t  º a p t e  l u n i  p e n t r u  c o n s u m  d e  c o c a i n ã .
Televiziuni le centrale româneºti au oprit  zi lele trecute
emisiunile pentru a face ediþ ie specialã în trei cazuri:
rea legerea lu i  Bush,  pos ib i la  moar te  a  lu i  Ara fa t  º i
suspendarea lui Mutu. Trebuie sã recunoaºtem cã este mai
mult decât onorant tratamentul la care îl supune mass-media
pe Mutu.

Pentru cine nu ºtie, deºi e greu de crezut cã mai e cineva
în situaþia asta, Mutu nu e laureat al Premiului Nobel nici
pentru pace, nici pentru fizicã, chimie sau literaturã. E un
fotbalist foarte talentat, care juca la o echipã celebrã din
patria fotbalului ºi care a fost depistat cã s-a drogat cu
cocainã. La început, Mutu a fost pus pe cruce. Mai toatã
lumea s-a dezis de el. Impresarul lui, Giovanni Becali, l-a
insu l ta t  în  d i rect  la  TV,  în  orã de maximã audienþã.
Preºedintele Federaþiei Române de Fotbal a aruncat ºi el cu
vorbe grele, spãlându-se pe mâini. Antrenorul de la Chelsea,
conducerea clubului, federaþia, toþi au tras fãrã milã ºi fãrã
cruþare în drogatul Mutu. În tot acest t imp, fotbalistul ºi-a
schimbat brusc atitudinea ºi ºi-a luat o înfãþiºare pocãitã,
regretând gestul sãu. Care gest e de fapt repetat, nu se
ºtie de câte ori. S-a întâmplat un fapt de-a dreptul incredibil.
Lumea a  început  sã- l  p lângã pe Mutu ,  mesa je le  de
îmbãrbãtare, de adeziune au început sã curgã din toate
colþurile lumii. Mutu a devenit erou pozitiv!  În ultimul moment,
suspendarea a fost cea mai micã, iar conducãtorii clubului
regretã cã s-au pripit, desfãcându-i unilateral contractul.
ªi ,  ca povestea sã aibã un happy-end de Hol lywood,
antrenorul naþionalei îl ia pe jucãtor ca antrenor secund pentru
meciul cu Armenia!

A înnebunit cumva lumea? S-a întors scara valorilor cu
fundul în sus? Exemplul fotbalistului e foarte vechi ºi e
mentalitatea veche de mii de ani, cea a acordãrii  unei a
doua ºanse. Tâlharul de pe cruce, pentru cã s-a pocãit, a
fost primul urcat în Împãrãþia lui Dumnezeu. Fiul risipitor,
când s-a întors acasã înjosit, a fost pus în capul mesei
tãindu-se viþelul cel gras. Morala asta a acordãrii unei a
doua ºanse e ºi bunã, dar face ºi victime. Sunt milioane de
oameni, de o valoare incontestabilã, cu realizãri mai presus
de îndoialã, morali, care nu au greºit ºi care nu beneficiazã
nici de prima ºansã. Sunt profesori universitari care nu au
cum sã-ºi ducã cercetarea la capãt, din l ipsã de fonduri,
deºi majoritatea are idei în folosul omeniri i , nu în folosul
personal. Sunt copii extraordinar de dotaþi care n-au cum
sã se afirme din cauza sistemului, care ocroteºte adesea
prostia uniformã. Avem eroi cotidieni, în toate domenii le,
neºtiuþi, nebãgaþi în seamã, ba, mai mult, uneori ostracizaþi.
Lista este înf iorãtor de lungã cu oameni care au fost
nedreptãþiþi neacordându-li-se prima ºansã, nici dacã ºi-au
câºtigat acest drept. Nu e oare o cumplitã injusteþe sã
ridicãm la rang de principiu universal acordarea celei de-a
doua ºanse, în condiþii le în care aceasta este de multe ori
un dar nemeritat?

Una este ca insului care a greºit sã i se dea dreptul de a
se reintegra ºi de a dovedi cã într-adevãr a învãþat ceva din
greºealã ºi alta este acordarea aceleiaºi ºanse de pe un
piedestal de erou. Bulversant, trist ºi anormal.

A doua ºansã

O SALÃ DE SPORT
în... balon

ARTIFICII
Galaþiul cu ochii pe cer

Sâmbãtã, pe Stadionul “Dunãrea”, formaþia gãlãþeanã Oþelul a fost
net superioarã campioanei României ºi a reuºit sã câºtige meciul
din etapa a XIII-a a Diviziei A într-o manierã extrem de clarã, care nu
lasã loc la nici un fel de interpretãri. De altfel, imediat dupã meci,
comentariul antrenorului bucureºtenilor, Ioan Andone, a fost sec:
“Au fost mai buni decât noi”.

VICTORIE CLARÃ ÎN FAÞA
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DELTA,
la momentul Bâstroe
“Delta Dunãrii, la începutul mileniului III”“Delta Dunãrii, la începutul mileniului III”“Delta Dunãrii, la începutul mileniului III”“Delta Dunãrii, la începutul mileniului III”“Delta Dunãrii, la începutul mileniului III” este denumirea
expediþiei întreprinse sãptãmâna trecutã în Deltã de o echipã de
filmare de la MEGA TV, un redactor de la “Viaþa liberã” ºi un ecologist.

INFRA-
SCURTE
de la Poliþie

“Celor
care nu
au simþul
umorului
le plâng
de milã”

Internaþionala
Socialistã înclinã
cãtre sprijinirea PSD
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Epava navei “Rostock”
iese la suprafaþã
Operaþiunile de scoatere la suprafaþã a epavei ucrainene “Rostock”,
navã care a eºuat în urmã cu 13 ani ºi care blocheazã circulaþia navalã
pe Canalul Sulina, au început sâmbãtã, în acest scop fiind adusã din Olanda
o macara plutitoare cu o capacitate de 400 de tone.

CINCI MINUTE cu actriþa
Draga Olteanu-Matei

De mai bine de patruzeci de ani, aerul din Galaþi a început sã fie
din ce în ce mai greu respirabil. O datã cu primele ºarje de oþel,
plãmãdite la noul ºi cel mai mare combinat siderurgic din þarã, aici,
la Galaþi, a început sã miroasã a cocs, a gudron, a sulf, fumul gros
dinspre combinat învãluind adesea în special cartierele marginaºe.

FLASH
electoral

CARDURILE
BCR
oferã
mai mult!
Cardul de credit
BCR EUROCARD
MASTERCARD

8 NOIEMBRIE
Sfinþii
Arhangheli
Mihail
ºi Gavriil

TRAGEDIE
pe ºosea
Un  copil ºi-a
pierdut viaþa ºi altul
a fost rãnit
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CERCUL
metodic
de chimie
Aplicarea criteriilor
de notare

TREI
plasticieni
Expoziþia de grup
Dan Mateescu,
Stericã Bãdãlan
ºi Cotinel
Munteanu
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O surprizã amânatã
Virgil Ianþu prezintã emisiunea de divertisment “80’s Show” de parcã ar

prezenta concursul “Vrei sã fii miliardar?”. Acelaºi ton coborât, aceeaºi
tensiune în priviri, aceleaºi miºcãri îngheþate. Însã spre deosebire de faimosul
concurs, în care mai aflai ceva nou, iar la sfârºit, invitatul putea pleca din
platou cu o sumã frumuºicã în buzunar, invitaþii de la “80’s Show” nu câºtigã
nimic. Ideea emisiunii este cât se poate de drãguþã, iar cu un prezentator
ceva mai detaºat, chiar ar putea deveni un succes. Invitaþii din acest weekend
au fost Mircea Baniciu, Dorel Viºan, Monica Tatoiu, Catrinel Dumitrescu ºi
Diana Lupescu. Inserturile cu secvenþe filmate în anii ’80 nu au fãcut altceva
decât sã creeze o atmosferã de melancolie blegoasã. În plus, Diana Lupescu
a rãspuns monosilabic întrebãrilor lui Ianþu (atunci când nu spunea “nu mi se
pare importantã întrebarea”), încât cei prezenþi în platou deveniserã la un
moment dat chiar stingheriþi. Amintirile trezite de filmele din ’80, oftaturile ºi
nazurile invitaþilor ºi, peste toate astea, privirea în gol a lui Ianþu au adus cu
o reuniune a unor bãtrâni, în parc, ºi nu a mai lipsit decât celebra replicã
“Ehe, ce bine era pe vremea lui!...”. nnnnn Telenovela “Numai iubirea”, difuzatã
cu fiþe de “block buster” pe postul “Acasã”, este o reuniune a unor actori cu
vechime - Tora Vasilescu, Iurie Darie, Sebastian Papaiani, a unor cântãreþe
cu pretenþii de vedetã - Oana Zãvoranu sau a unor vedete cu pretenþii de
cântãreþe - Corina Dãnilã. Replicile sunt forþate, limbajul de stradã folosit în
film, depãºit (“te mierlesc” ori “meclã” nu se mai folosesc demult!), iar trãirile
actorilor, artificiale. Numai Oana se muleazã perfect (dacã înþelegeþi ce
vreau sã spun!) pe rolul femeii oportuniste, vulgare ºi materialiste! nnnnn
Prezentându-se precum o þãrãncuþã care a descoperit mãtasea (cizme cu
lãnþiºor ºi toc cui, rochie de voal negru cu aplicaþii florare ºi ºtrasuri, asezonate
cu... douã codiþe stilizate gen “sãrmãluþã” de cãtre coafezã), Andreea Marin
a reuºit sã-i facã unei invitate o surprizã... amânatã! Invitata, o secretarã
tinericã, are o poveste lacrimogenã ºi la fel de absurdã de dragoste: îl
iubeºte pe Toto Kinday, un congolez cu care corespondeazã pe internet de
opt luni. “Am avut ºi momente mai grele, ne-am certat, dar suntem tot împreunã
de opt luni”, explicã (virtual) îndrãgostita secretarã. Dupã zeci de minute în
care Andreea explicã spectatorilor cât s-a chinuit echipa de la “Surprize...”
sã-l aducã pe Toto în România, ne dezvãluie ºi surpriza: Toto nu poate veni
la emisiune, cã n-a prins avionul. În schimb, va veni sãptãmâna viitoare,
pentru a se întâlni cu dragostea vieþii sale. Pãi, bine, mãi Andreea, dacã ºtiai
cã Toto nu poate veni decât peste o sãptãmânã, de ce ai mai chemat fata la
emisiune? Þie þi-ar plãcea, de exemplu, sã vinã ºtim-noi-cine la tine cu o
cutiuþã pentru inelul de logodnã, sã þi-o ofere ºi sã-þi spunã: “Sãptãmâna
viitoare îþi aduc ºi inelul” , ai?

Pentru a doua oarã, Galaþiul a avut-o
oaspete în festival pe prof.univ.Sanda
Manu. ªi tot pentru a doua oarã, actorii
ºi studenþii gãlãþeni au avut ºansa de a
învãþa adevãruri simple de la cea prin
mâna cãreia au trecut generaþii de
împãtimiþi ai artei dramatice. “Eu am
ºansa de a preda o meserie pe care nu
o cunosc” - a spus, în stilu-i
caracteristic, Sanda Manu.

“Actorul în interacþiune cu publicul
sãu” - aºa s-a numit work-shop-ul
desfãºurat sâmbãtã dimineaþã în Sala
Studio. Toþi cei prezenþi au încercat sã
se transforme într-un burete care sã
absoarbã lecþia de naturaleþe a
profesoarei universitare.

Împrietenirea cu
tine
“Crimã este în clipa în care mã mint

pe mine”, a spus Sanda Manu,
vorbindu-le gãlãþenilor despre cât de
important este, în aceastã profesie,
înainte de toate, sã te împrieteneºti cu
tine însuþi.

“Existã spectacole sterpe cu actori
buni. Când emoþia este aºezatã pe
neadevãr, nu iese nimic. Din nimic, nimic
nu iese. Nu poþi sã faci teatru, dacã uiþi
de omul care eºti. Gãsiþi-vã, fiecare,
adevãrul!”, le-a mai spus Sanda Manu
actorilor noºtri, amintindu-le cã “Nu

Astã-searã, la ora 19,00, actorii
Teatrului “Maria Filotti” din Brãila
intrã în festival cu spectacolul “Lupii
ºi oile”, de A.N.Ostrovski, în regia lui
Petru Vutcãrãu.

Mâine, la ora 11,00, în sala Studio
este programatã cea de-a treia ºi ultima
dezbatere din festival, având tema:
“Etern ºi actualizare în comedia
clasicã”, la care participã actori,
regizori, membrii juriului, jurnaliºti. Seara,
la ora 19,00, actorii Teatrului
Dramatic “Fani  Tardini” intrã în

“Angajare de clovn”, de Matei
Viºniec, spectacolul prezentat de actorii
braºoveni în festival, a fost aºteptat de
publicul din Galaþi cu interes; pe de o
parte pentru cã regia era semnatã de
Claudiu Goga, cel care a montat în urmã
cu trei ani la Galaþi un spectacol de mare
succes - “Tãrâmul celãlalt”, de Duºan

Gãlãþenii prezenþi la spectacolul
actorilor de la Teatrul Nottara, “Zodia
turnãtorului”,  au plecat acasã
îngânduraþi ºi nu cu zâmbetul pe buze,
cum se întâmplã de obicei la un
festival de comedie. Cele trei piese
scurte care poartã semnãtura lui Jean
Claude Carriere, cantonate în zona
teatrului absurd, oferã spectatorului
prilejul sã râdã amar de incapacitatea
omului modern de a comunica normal
(“Girodina” ºi “Uºa”).  În “Circuitul
normal” se vorbeºte despre
fenomenul “turnãtoriei” sau al
denunþãrii ºi chiar  al ... autodenunþãrii.
Impresionant jocul inteligent al
actorilor, care au reuºit sã scoatã
efecte comice din modul firesc al
rostirii replicilor.

Conºtienþi de faptul cã au fost
protagoniºtii unui gen de teatru “mai
puþin facil”, cei doi actori, ªtefan
Sileanu ºi Irina Mazanitis erau
îngrijoraþi dacã publicul a “gustat”
spectacolul.

“Mie personal mi-a plãcut foarte
mult sã joc în acest spectacol ºi cred

Timp
de douã
zile,
la  Galaþi
Târgul
studenþesc
de turism

Mâine, 9 noiembrie, începe
Târgul studenþesc de turism,
manifestare devenitã deja tra-
diþionalã în peisajul universitar
gãlãþean. Pe durata a douã zile,
tinerii gãlãþeni vor primi în casa lor
(holul universitãþii) cincisprezece
agenþii locale de turism, o agenþie
de la Jurilovca, douã cluburi de
turism studenþesc din Bucureºti.
Organizatã de Liga Studenþilor din
Galaþi, secþia  Geografia turismului
din cadrul Facultãþii de ªtiinþe
Economice ºi Administrative a
Universitãþii “Dunãrea de Jos” din
Galaþi, Casa de Culturã a Stu-
denþilor ºi Universitatea “Dunãrea
de Jos”, în parteneriat cu Centrul
Cultural “Dunãrea de Jos” ºi
Consiliul Judeþului Galaþi, mani-
festarea se bucurã de genero-
zitatea unor sponsori cãrora
coordonatorul acþiunii, Liviu-Florin
Tofan, le mulþumeºte ºi pe aceastã
cale: SC Galmopan SA, Trefo SA,
Administraþia Pieþelor Agroali-
mentare Galaþi ºi Foto Zoom.

Propunându-ºi promovarea
turismului românesc în rândul
studenþilor gãlãþeni, organizatorii
promit preþuri care pot ajunge pânã
la 150 de mii de lei pe noapte de
persoanã, pentru excursiile sau
taberele studenþeºti. Ei anunþã ºi
alte surprize.

Ca urmare, studenþii gãlãþeni,
dar nu numai ei, ci ºi elevii ºi oricine
doreºte sã facã vreo excursie
sunt aºteptaþi marþi, la ora 10.00,
în holul Universitãþii “Dunãrea de
Jos”, la standurile agenþiilor.

N.CRÂNGANU

- De ce vã numiþi Draga?
- Pentru cã în momentul în care m-am

nãscut, la Spitalul Militar din Bucureºti,
având cinci kilograme opt sute, mi-au
pus fundã roºie ºi m-au plimbat prin tot
spitalul, ca pe un fenomen. Iar tata a
fost aºa de încântat, Dumnezeu sã-l
ierte, încât a spus: «Sã o cheme Draga,
sã fie dragã la toatã lumea». Adevãrul
e cã nu toatã lumea mã iubeºte... dar
mie îmi place numele meu.

- Ce ar fi omul fãrã simþul
umorului?

-  Ar fi distrus. Celor care nu au simþul
umorului le plâng de milã. Cum sã spun,
numai noi ne dãm seama de fapt cã
trebuie sã îi compãtimim, ei sunt fericiþi
în “zeama” lor.

- Ce aþi învãþat dupã o viaþã de
actorie?

- Vã referiþi la actorie sau la viaþã?
- La viaþã, înainte de toate...
- Eu ºtiu dacã ºtiu destule? Dacã nu

rãmân repetentã la materia asta?
Trebuie sã repet anii, asta zic, sã repet
cât mai mult ca sã învãþ cât mai multe.

- Ce fel de om este soþul
dumneavoastrã?

- E un om plin de umor ºi înþelept, în
acelaºi timp. Este un lucru foarte

Încã din anul 2001, Parcul zoologic
s-a aflat sub directa administrare a
Muzeului Mixt Tecuci. Timp de trei ani,
conducerea muzeului a depus eforturi
ca acest parc sã rãmânã un punct de
atracþie pentru tecuceni, dar prea puþini
vizitatori se arãtau încântaþi de
exemplarele aflate în captivitate. Pentru
a remedia aceastã situaþie, primarul
Eduard Finkelstain a venit cu
propunerea ca acest parc zoologic sã
fie trecut în administrarea Serviciului
public “Prestãri servicii, zone verzi,

Pe raza municipiului Tecuci, cele mai
multe absenþe se înregistreazã la ºcolile
de artã ºi meserii unde clasele sunt
alcãtuite din elevi care, datoritã
rezultatelor slabe înregistrate la
învãþãturã, nu s-au regãsit pe listele cu
admiºi de la licee. Conform spuselor
unor cadre didactice care au dorit sã-ºi
pãstreze anonimatul, elevii lipsesc  de
la ore în favoarea unor activitãþi
extraºcolare gen consum de bãuturi
alcoolice în diverse baruri, jocuri
electronice sau... munca câmpului.
Pentru o eventualã revenire la
normalitate, cadrele didactice recurg la
cunoscutele ºedinþe cu pãrinþii, dar nici
aceste întâlniri nu au rezultatele

scontate, deoarece la ºedinþe participã
doar pãrinþii elevilor care frecventeazã
cursurile. Pãrinþii elevilor-problemã se
prezintã la ºcoalã doar sã încaseze
cecurile odraslelor, iar în momentul în
care dirigintele încearcã sã abordeze
subiectul “absenþe”, pãrinþii în cauzã
trec la ameninþãri: “ªi ce vreþi sã fac
eu? Îl retrag de la ºcoalã ºi îl trimit cu
vaca. Nu îi trebuie ºcoalã”. Datoritã
acestei atitudini, cadrele didactice sunt
nevoite sã-ºi desfãºoare orele de curs
în prezenþa a ºapte elevi din 30,  câþi ar
trebui sã se afle în bãnci. “Atunci când
binevoiesc sã ne onoreze cu prezenþa,
aceºti elevi-problemã perturbã ora ºi
ne jignesc. Nu avem ce sã le facem.

Legea nu ne permite sã ripostãm. Am
elevi care de la începutul anului ºcolar
nu au venit la cursuri. Nu îi pot obliga sã
vinã, dar la finele clasei a X-a sunt
obligatã sã îi declar promovaþi”, ne-a
declarat un cadru  didactic.

Conform unui sondaj efectuat de
reporterii noºtri, singurele instituþii de
învãþãmânt unde prezenþa elevilor este
sutã la sutã sunt Liceul Teoretic “Spiru
Haret” Tecuci ºi Colegiul Naþional
“Calistrat Hogaº” Tecuci, ºcoli care de-a
lungul timpului ºi-au confirmat valoarea
prin câºtigarea a numeroase concursuri
judeþene ºi naþionale.

CARMEN SECAN

ªcolile de artã ºi meserii - instituþii
de învãþãmânt cu frecvenþã redusã?

TECUCI
Parcul zoologic nu se mai aflã
în administrarea Muzeului Mixt

cimitir” (SPPS). “Cred cã parcul trebuie
sã arate altfel. Ideea asta cu muzeul ºi
parcul la un loc nu prea dã bine. SPPS
fiind un serviciu autofinanþat poate
reuºeºte sã facã o treabã mai bunã”,
susþine primarul municipiului Tecuci.

Propunerea primului edil a fost primitã
cu entuziasm de consilierii locali, care
au fost de pãrere sã se gãseascã o
altã locaþie pentru padocul câinilor
comunitari pentru ca vizitatorii parcului
zoologic sã nu mai fie “oripilaþi” de
imaginea câinilor fãrã stãpân. De ce ar

fi dacã ar fi bine îngrijiþi? Pe de altã parte,
consilierul local Mihai Cãcescu a
conchis: “Îngrijirea animalelor nu este
un act de culturã, ci de administraþie”.

Chiar dacã este conºtient cã i-a fost
luat un bolovan din curte, directorul
Muzeului Mixt Tecuci, un mare iubitor
de animale, nu s-a putut abþine sã nu-ºi
ºteargã lacrimile, iar ulterior sã
pãrãseascã clãdirea Primãriei adus de
umeri.

CARMEN SECAN

concurs cu recenta premierã,
spectacolul “Livada de viºini”, de
A.P.Cehov, în regia lui Ion Sapdaru.

Miercuri este seara decernãrii
premiilor. În afara concursului, seara,
la ora 19,30, vor urca pe scena
gãlãþeanã actorii Teatrului Naþional
“I.L.Caragiale” din Bucureºti, în
spectacolul “Ultima orã”, de Mihail
Sebastian. Regia: Anca Ovanez
Doroºenco.

ANGELA RIBINCIUC

Programul Festivalului

“Actorul, în interacþiune
cu publicul sãu”

progresezi decât dacã îþi stabileºti
ºtachete peste care trebuie sã sari.
Trebuie sã cauþi cu disperare, dar ºi cu
plãcere, ceva ce nu ºtiai sã faci, un
mijloc sau o «armã» pe care nu o aveai.
Din pãcate, la cei tineri întâlnesc ambiþie,
întâlnesc orgoliu, dar din ce în ce mai
rar întâlnesc plãcerea de a face
aceastã profesie”.

Adevãrul
de secundã
Apoi, vorbind despre secretul

care îi asigurã actorului rezonanþa la
public, Sanda Manu a spus: “Esenþa
puterii empatice sunt acele momente
de vibrato, adevãrul de secundã,
cum îl numim noi”. “Nu existã sclav
mai mare decât actorul  care
foloseºte cuvintele altora, gesturile
altora. În egalã mãsurã, actorul poate
fi stãpânul lumii pe scenã. Între aceºti
doi poli se  desfãºoarã profesiunea
noastrã”.

A consemnat
ANGELA RIBINCIUC

“Zodia turnãtorului” -
un spectacol mai
puþin facil

cã mai e nevoie ºi de alt gen de
comedie. Dacã mãcar câþiva au reuºit
sã guste acest gen de spectacol, eu
mã bucur foarte mult”, ne-a spus Irina
Mazanitis.

ªtefan Sileanu
a fost denunþat
la securitate
ªtefan Sileanu susþine cã piesa lui

Carriere are o “cheie” pe care
spectatorul trebuie s-o gãseascã
singur pentru a înþelege textul care e
destul de dificil.

Cel care a jucat în piesã rolul unui
denunþãtor de primã clasã  a fost de
fapt cel care a fost denunþat în realitate:
“Eram la liceu, la clasa de arte plastice.
Eram atunci  mai inconºtient, sã zicem,
pentru cã nu poate fi vorba de un act
de curaj.  A fost un act de bravadã. A
fost o expoziþie a Cãrþii ruse. Era un
caiet în care fiecare nota impresiile. Un
coleg scrisese cã i-a plãcut expoziþia
pânã la lacrimi, iar eu am scris cã mie
nu mi-a plãcut deloc. Am avut de suferit
multe din pricina asta, pentru cã am fost
imediat turnat la securitate. Totul se
întâmpla prin 1957.”

ªtefan Sileanu a jucat în nenumãrate
rânduri la Galaþi, unde vine de fiecare
datã cu plãcere. Mai mult decât atât, în
curând, acesta va deschide o expoziþie
cu picturile sale la Sala “N. Mantu”.
“Înainte de a da la teatru, am fãcut doi
ani Facultatea de Arte Plastice la
Bucureºti”, ne-a mãrturisit actorul de la
Nottara.

ROXANA PENCIU
Foto: VASILE CABURGAN

Irina Mazanitis ªtefan Sileanu

CINCI MINUTE CU
ACTRIÞA DRAGA OLTEANU-MATEI

“Celor care
nu au simþul umorului
le plâng de milã”

important ca umorul sã însoþeascã
înþelepciunea. Cu chestia asta am spus
tot. ªi mai e ºi medic pe deasupra...

- De ce credeþi cã avem nevoie
de teatru?

- Omul vine la teatru sã mai uite, sã

mai vadã, poate îi dã o idee la care nu
s-a gândit. Cei mai mulþi vin sã se
distreze.

Dacã nu, se ºi duc la “Vacanþa Mare”.
A consemnat

ANGELA RIBINCIUC

Foto:
VASILE

CABURGAN

Darul braºovenilor

Kovacevici, iar pe de altã parte pentru
cã era un prilej de reîntâlnire cu trei
cunoscuþi actori ai Teatrului “Sicã
Alexandrescu” din Braºov: Costache
Babii, Mircea Andreescu ºi Virginia Itta
Marcu (în travesti).

Monologul Regelui
Lear care se aplicã
fiecãruia dintre
noi
“Acest spectacol este expresia

durerii fiecãruia dintre noi, pentru cã
trec anii ºi suntem daþi la o parte de
viaþã, de oameni, de tot. Este o
tragi-comedie superbã, iar monologul lui
Peppino, clovnul bãtrân pe care îl
interpretez, este, dacã vreþi, monologul
lui Lear care se aplicã la fiecare dintre
noi”, ne-a mãrturisit, dupã spectacol,

Virginia Itta Marcu. “Claudiu Goga este
grozav: deºi e foarte tânãr are niºte
profunzimi ºi are o înþelegere deosebitã
faþã de problemele vieþii, faþã de
problemele artei. Sunt niºte adâncimi
care stai ºi te minunezi cum pot sã existe
la un tânãr de 29 de ani. Are o mãiestrie
ºi o imaginaþie de nu poþi sã nu te întrebi
de unde vine totul. E o plãcere ºi o
bucurie sã lucrezi cu Claudiu Goga. Noi,
cei trei actori, suntem de-o viaþã
împreunã ºi am mers pe mâna lui Claudiu
cu toatã bucuria ºi cu toatã încrederea”.

“Publicul te simte,
nu ai cum sã-l
minþi”
Spectacolul “Angajare de clovn” are

o particularitate: publicul stã pe scenã,
lângã actori, într-o încãpere fãrã
ferestre, doar cu douã uºi: una
simbolizând legãtura cu viaþa, cealaltã
- trecerea spre moarte. “Când joci la un
metru de public trebuie sã fii foarte
adevãrat: ori simþi ºi trãieºti cu adevãrat,
ori nu. Cu tehnica modernã cu care pe
scena mare mai merge, aici nu þine.
Publicul te simte ºi nu ai cum sã-l minþi”,
mai spune Virginia Itta Marcu.

Teatrul braºovean a participat cu
spectacolul “Angajare de clovn” la nu
mai puþin de cinci festivaluri, dintre care
unul la Viena. Vorbind despre decor ºi
despre numãrul restrâns de spectatori
(circa 80 la Galaþi, respectiv 150 la
Braºov, unde scena este mult mai
mare), regizorul Claudiu Goga
motiveazã: “Era nevoie de o anume
intimitate ºi de o anume claustrare ºi de
aceea s-a ajuns la aceastã formulã
scenograficã”.

Teatrul Braºovean ne-a oferit în
acest festival un spectacol de mare
fineþe, excelent realizat, din toate
punctele de vedere.

ANGELA RIBINCIUC
Foto: VASILE CABURGAN

Festivalul Naþional de Comedie - Galaþi 2004

Târg de turism
Mâine, 9 noiembrie, începe Târgul studenþesc de turism,

manifestare devenitã deja tradiþionalã în peisajul universitar gãlãþean.

"Lupii ºi oile"
Astã-searã, la ora 19,00, actorii Teatrului “Maria Filotti” din Brãila intrã în festival cu

spectacolul “Lupii ºi oile”, de A.N.Ostrovski, în regia lui Petru Vutcãrãu.
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UN ZÂMBET PE ZI

Sâc!
Am casã
de la...
ANL

Foto:
VASILE
CABURGAN

De la
Poliþia
Rutierã

Unde va fi
radarul
astãzi

În municipiul Galaþi - pe strãzile
Brãilei, Portului ºi Cloºca, pe
Magistrala SIDEX ºi Bulevardul
George Coºbuc; în municipiul
Tecuci - pe strãzile Tecuciul Nou ºi
Gheorghe Petraºcu.

În judeþ, pe Drumul Naþional (DN)
24 - în localitãþile Munteni ºi
Cosmeºti; pe DN 25  - la ªendreni,
Independenþa ºi Hanu Conachi; pe
DN 26 - la Vânãtori, ªiviþa, Tãtarca
ºi Tuluceºti; pe Drumul Judeþean
(DJ) 251 - la Cuca, Rediu, Pechea
ºi Slobozia Conachi.

În miez de noapte se aud pocnete,
bubuituri. Cerul e luminat puternic de
jocuri magnifice. Cu ani în urmã, nimeni
nu îºi imagina cã va putea vedea pe viu
jocuri de artificii.

La începutul anilor ’90, un foc de
artificii era ceva ce nu se mai vãzuse
decât la televizor, în filme. Doar la vreo
sãrbãtoare oficialã, cu sponsori mulþi,
gãlãþenii se puteau mira ºi minuna de
frumuseþea luminilor de pe cer.

În ultimii ani, jocurile de artificii au
devenit o modã care pe unii îi enerveazã
ºi îi deranjeazã. Nu se mai face nuntã în
lumea bunã, nu se mai face botez sau
zi de naºtere fãrã un foc de artificii care
dureazã minute bune. ªi dacã pe unii îi
încântã, pentru alþii, un astfel de
spectacol e motiv de reclamaþii, dacã
se petrece dupã ora 22,00. ªi, conform
legii, chiar nu este voie sã petreci cu
artificii fãrã aprobãri speciale ºi la ore
când oamenii se odihnesc.

În România nu sunt  multe firmele
care au dreptul sã organizeze ase-
menea manifestãri. La Galaþi, de
exemplu, pânã în acest an veneau firme
din alte judeþe (din Bucureºti sau
Ardeal), autorizate sã foloseascã
materiale pirotehnice.

O societate din Galaþi, care în ultimii
opt ani nu a fãcut decât sã se ocupe
de... explozii (perfecte), a profitat de
golul de pe piaþa localã ºi s-a apucat de
organizat spectacole de artificii.

Scump, dar frumos
Un minut de splendoare de lumini

costã mai mult decât un salariu minim
pe economie. Cei care dau banii ºtiu
exact cã în doar câteva minute se ard
pe cer sute de euro.

120 de euro minutul. Sau 1.200 de
euro zece minute. Atât costã un foc de
artificii “ca lumea”.

Andrei Butnariu, administratorul
firmei din Galaþi autorizate sã organizeze
focuri de artificii, spune cã “ori faci ceva
de amploare, ori nu mai faci nimic”.

“Clientul trebuie sã îºi exprime doar
dorinþa, sã zicã ce doreºte, la ce
înãlþime sã fie luminile. Iar preþurile cresc
în funcþie de înãlþimea la care
explodeazã artificiile.”

Un foc trebuie sã dureze ceva,
pentru cã altfel nu ai timp sã îþi dai seama
ce se întâmplã: “Mãcar zece minute”,
spune Butnariu.

În România, au început sã fie aduse
artificii dintre cele mai spectaculoase:
bombe, care explodeazã la 400 de metri
înãlþime sau bombiþe care se “desfac”
doar la 50 de metri. Candele romane,
salcie plângãtoare sau salcie pletoasã.
Stele cãlãtoare sau doar cãzãtoare. Sau
doar steluþe. Buchete sau sãgeþi,
artificiile au denumiri în funcþie de
imaginea pe care o descriu pe cer. ªi
au preþuri pe mãsura... înãlþimii lor.

“Aproape o modã”
Tot mai des gãlãþenii au ocazia sã

stea cu privirea spre cer. Un foc de
artificii nu mai este considerat exotic,
ca acum câþiva ani. La Tecuci existã o
firmã care a organizat de multe ori în
acea zonã spectacole de toatã frumu-
seþea. Chiar ºi în mediul rural sunt
solicitãri, pentru cã o nuntã cu artificii la
þarã va rãmâne înscrisã în cartea de
onoare a comunei.

“De circa patru ani e aproape o
modã”, spun lucrãtorii biroului Arme,
Muniþii ºi Explozivi. “Cel puþin 15 avize
pe an am dat”, dar numãrul celor care
vor sã  îºi marcheze un anumit moment
din viaþã cu un spectacol pirotehnic
creºte de la an la an.

Aproape cã nu mai existã nuntã în
lumea bunã fãrã ca invitaþii sã nu poatã
vedea un joc de artificii pe cinste. ªi o
datã cu ei ºi gãlãþenii care locuiesc în
zona restaurantului respectiv. Botez
sau zi de naºtere, focurile de artificii au
devenit la îndemâna persoanelor cu
bani, deºi pânã nu demult erau
accesibile doar persoanelor juridice.

Cel mai impresionant pare a fi focul
anual de artificii, organizat de
municipalitate cu ocazia Sãrbãtorilor
Galaþiului. Mii de euro sunt arºi pe cer
cu sprijinul sponsorilor, dar spre bucuria
ºi uimirea contribuabililor.

Cine e în spatele
focurilor
Potrivit declaraþiei inspectorului

Cristina Stoian, purtãtor de cuvânt al
Inspectoratului gãlãþean, nu e chiar
simplu sã ai dreptul de a organiza un
joc de artificii: “Sunt necesare mai multe
acte, autorizaþii, copii dupã carnetul de
pirotehnist, lista cu obiectele pirotehnice
care urmeazã sã fie folosite, schiþa
locului. Toate aceste acte trebuie
prezentate la biroul Arme, Muniþii,
Explozivi, din cadrul Poliþiei gãlãþene.
Orice foc de artificii trebuie autorizat”.

Probabil cã de aceea nu sunt multe
firme care sã se îngrãmãdeascã sã
presteze astfel de servicii.

Viaþã de artificier
Andrei Butnariu a fost, cum s-ar

zice, o viaþã artificier pentru
Hidrotehnica. A participat la zeci, poate
sute de explozii. În 1996 a hotãrât cã e
vremea sã porneascã pe cont propriu.
ªi-a fãcut un SRL împreunã cu alte douã
persoane ºi a plecat pe drumul lung al
afacerilor.

“Am fãcut ce ºtiam sã fac: explozii”,
ne-a declarat Butnariu, care recunoaºte
cã e mereu în cãutarea exploziei
perfecte. “Am obþinut contracte de la
diferite societãþi, unele strãine, care
deþin cariere sau care au nevoie de
serviciile noastre de a face derocãri,
de a organiza explozii. Noi ne ocupãm
de absolut totul. Am 15 oameni angajaþi,
din care unii sunt artificieri ºi pirotehniºti.
O firmã ca a mea are un regim special,
ai nevoie de foarte multe aprobãri ºi
autorizaþii pentru a mânui materiale
explozive. Avem un depozit securizat
unde þinem toate materialele explozive.
Avem lucrãri în multe judeþe, Tulcea,
Constanþa”, povesteºte fostul artificier.

Zice cã e o muncã periculoasã, dar
“ai satisfacþii”. Cã nu orice muritor de
rând pleacã la serviciu sã provoace o
explozie.

O explozie straºnicã ajunge ºi pânã
la 8.000 de euro, bani pe care firma lui
Andrei Butnariu îi încaseazã de la
societatea beneficiarã.

Abia din acest an a început sã
presteze ºi în domeniul focurilor de
artificii: “Nu m-a interesat. ªtiam cã vin
firme din Bucureºti sau din alte judeþe
pentru a organiza astfel de spectacole.
Am fãcut nunta fiului meu ºi am fãcut
un joc de artificii. Atunci mi-am zis cã
pot presta ºi  aºa ceva, pentru cã în
Galaþi atât persoanele juridice, cât ºi
cele fizice solicitã astfel de servicii”.

ªi dacã poate încasa dintr-un... foc
cel puþin 1.500 de euro pentru câteva
minute, de ce nu?

La Galaþi focurile de artificii au
devenit o modã. Pe unii îi deranjeazã
zgomotele acestor spectacole ºi nu se
sfiesc sã reclame la poliþie. Alþii cred cã
“am intrat ºi noi în lumea bunã, dacã
avem ocazia sã vedem destul de des ºi
pe viu un spectacol pe cer”.

ALINA COMªA

ARTIFICII

Galaþiul cu ochii pe cer

Schelet
uman
de 9.000
de ani

Un schelet uman datând de
9.000 de ani a fost descoperit,
sãptãmâna trecutã, în Bulgaria,
a anunþat autorul acestei
descoperiri, arheologul
Gheorghi Ganetzovski, pentru
publicaþia Standart.

Dupã cum informeazã site-ul
Yahoo!News, “acest schelet de
femeie este cu cinci secole mai
vechi decât cele care au fost
descoperite în regiunea
balcanicã ºi care aparþin primei
civilizaþii agricole din aceastã
regiune”, a declarat
Ganetzovski. Directorul
Muzeului arheologic din Sofia,
Vassil Nikolov, a confirmat
importanþa acestei descoperiri,
precizând totuºi cã o eroare de
aproximativ un mileniu privind
vechimea acestui schelet este
posibilã. “Aceastã descoperire
confirmã faptul cã civilizaþia
europeanã contemporanã a
apãrut în regiunea noastrã.
Locuinþele ºi mormintele similare
descoperite în Europa dateazã
de 6.000 de ani”, a spus Nikolov.

Scheletul de tip medite-
ranean, a cãrui dentiþie s-a
conservat bine, a fost
descoperit lângã satul Ohoden,
în regiunea Vratza, din nord-
estul þãrii. Arheologii bulgari i-au
dat deja un nume scheletului:
Todorka. Expediþia a mai
descoperit urme ale unor locuinþe
din epoca neoliticului, boabe
carbonizate de grâu, oase de
bou ºi recipiente din ceramicã.
Sãpãturile arheologice vor
continua pânã în primãvara
anului urmãtor.

 CLICK NEWS

Din toatã tãrãºenia de sãptãmâna trecutã am înþeles cã Galaþiul
s-a fãcut de râs, pentru cã taman în toiul Festivalului de Comedie, un
grup unit ca un monolit în jurul intereselor a considerat cã-i mai bine sã
schimbe (ºi) conducerea Teatrului Dramatic, laolaltã cu un alt duium de
schimbãri motivate de supergãselniþa lingvisticã “pleacã ai noºtri ca sã
aibã de unde sã se întoarcã”.

De ceva vreme, în lexic mi-a intrat expresia “a suci”, cu care
înlocuiesc, deseori, verbul “a schimba”.

Care va sã zicã avem niºte sucitori ºi niºte suciþi. Dã-te tu sã mã
pun eu. Sã presupunem cã am priceput motivaþia: “ai noºtri sunt mai ai
noºtri decât ai lor” da’ n-am vãzut motivele. Maestrului Mihail i se pot
pune-n cârcã multe. Chiar ºi-un teatru. O fi bãtrân, o fi bolnav, o fi bun
de avansare, orice. Da’ nu în blat, ci pe faþã, domnilor, ca Iliescu.
Care-o fi problema? Publicul, adicã cel care dã ºi banul, dar ºi voturile,
are suficiente resurse de lehamite pentru a trece ºi peste asta.

Numai cã s-a brodit ca naiba. Probabil cã uºile alea largi de la
Consiliu au fost fãcute special atât de înguste încât, atunci când a
intrat Draga Olteanu sã nu poatã ieºi pe ºest ºi consilierii cu pricina.

Cred cã sunt unul dintre puþinii români care nu a vãzut filmul “Titanic”.
Dar asta nu înseamnã cã nu ºtiu legenda cu aisbergul care-a scufundat
matahala de fier ºi care plutea, algoritmic, c-o treime afarã ºi restul pe
dedesubt. ªi de asta zic, pentru cã vizibilul scandal dramatizat de la
Dramatic o fi “miºto”, o fi reprezentativ, dar parcã mai lipseºte ceva. Cã
dacã opinia publicã a vociferat pentru un principiu, sigur n-a fost
vorba de asta. Principii, într-o administraþie politicã? Hai sã fim serioºi.
Nu existã principii, ci doar negocieri.

Ar fi foarte interesant de aflat ce s-a întâmplat cu aisbergu’ ãla.
Unde s-a topit? În câte s-a crãpat?

Fãrã îndoialã cã astfel de evenimente au un substrat politic. Iar la
Galaþi, substratul ãsta politic e cam ca pânza freaticã. Prea la suprafaþã.
Astfel încât, din neatenþie, vom da din puþ în lac pentru simplul motiv cã
politicienii nu au priceput cã românii, mult înainte de a se sãtura de
pesediºti, s-au sãturat de pesedisme.

P.S.  Mulþi ani, maestre, cã meritãm.

Titanic
cazaciocu’ mic

P

Schelet
Un schelet uman datând de 9.000 de ani a fost descoperit, sãptãmâna trecutã,

în Bulgaria.

Preþul artificiilor
120 de euro minutul. Sau 1.200 de euro zece minute. Atât costã

un foc de artificii “ca lumea”.
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